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barevný Podzim

Všichni, kteří přišli do sálu kulturního domu na výstavu jiřin, 
uviděli tu celou škálu barev vystavených květin. Každý rok 
na podzim je zde obdivujeme. Někdo zajde ke Zdeňkovi 
Beranovi, jejich pěstiteli, aby je viděl růst a kvést v přiroze-
ném prostředí a případně si některou vybrat pro příští rok 
na svou zahrádku. Pan Beran si pečlivě zaznamenává číslo  
a název rostliny a příští jaro už jsou u něho hlízky k vyzved-
nutí. Za svou práci a není jistě malá, nečeká chválu, ale je 
rád, že nás může potěšit krásou a barevností 153 druhů, kte-
ré po léta vypěstoval nebo získal od jiných pěstitelů. Říká, že 
pro něho ošetřování a starání se od jara do podzimu není 
práce, ale zábava.

Na výstavě jsme viděli práce dětí z mateřské a základní školy 
i družiny mládeže. Děti a paní učitelky se mají čím pochlu-
bit. A tolik pohárů z výstav pejsků paní Jany Kubelkové není 
jen tak k vidění. Sběratel starožitností pan Pavel Kudláček 
letos vystavoval žehličky, a to od těch, do nichž se vkládaly 
žhavé uhlíky až po ty elektrické. To vše bylo vkusně uspořá-
dané a nikdo neprošel kolem bez povšimnutí.
Samozřejmě patří poděkování členům zahrádkářů, kteří 
výstavu uspořádali. Jejich členky upekly koláče, a ty nám 
chutnaly ke kávě zase od pana Vojty Vávry, který nám spo-
lečně s manželkou připravil langoše a další občerstvení. Nic 
nemělo chybu a po vylosování nejlepší jiřinky diváky jsme 
s kyticí v ruce odešli domů s pocitem příjemně stráveného 
odpoledne.

Vlasta Beranová
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USNESENÍ ZASTUPITELSTVA OBCE 3/2014 z 30. 6. 2015

1.	 ZO	schvaluje	přijetí	investičního	úvěru	od	České	spořitelny	a.s	do	výše	950.000	Kč	
	 na	financování	investice	„Chodník	u	silnice	1/43“	se	splatností	do	jednoho	roku	a	zajištěného 
	 budoucími	příjmy	obce.
2.		 ZO	schvaluje	obecně	závaznou	vyhlášku	č.2/2015,	o	stanovení	systému	shromažďování,	
	 sběru,	přepravy,	třídění,	využívání	a	odstraňování	komunálních	odpadů	a	nakládání	
	 se	stavebním	odpadem	na	území	obce	Horní	Heřmanice.
3.		 ZO	schvaluje	uzavření	smlouvy	o	bezúplatném	převodu	dlouhodobého	hmotného	majetku,		
	 mezi	DSO	Pod	Bukovou	horou	a	Obcí	Horní	Heřmanice.
4.		 ZO	schvaluje	zřízení	věcného	břemene	pro	ČEZ	distribuci	dle	smlouvy	č.IP-	12-2006479/	
	 VB/1.
5.		 ZO	schvaluje	umístění	měřiče	rychlosti	(radaru)	u	křižovatky	a	odbočky	na	Rýdrovice	na		
	 silnici	č.1/43	a	pověřuje	starostu	jednáním	o	vyřízení	stavebního	povolení	a	realizaci	akce	
	 (na	rok	2016).
6.		 ZO	je	seznámeno	a	schvaluje	rozpočtové	opatření	obce	:
	 	 č.11/2015	přesun	v	rozpočtu,	příspěvek	na	Babybox.
	 	 č.12/2015	neinvestiční	grant	P.k.	pro	ZŠ	a	MŚ	Horní	Heřmanice.
	 	 č.13/2015	pořízení	projektové	dokumentace	-	výměna	rozvodů	topení	ZŠ	a	MŠ
	 	 č.14/2015	veřejně	prospěšné	práce
	 	 rozpočtové	opatření	pro	ZŠ	a	MŠ	Horní	Heřmanice
	 	 č.2/2015	navýšení	rozpočtu	o	poskytnutý	neinvestiční	grant
7.		 ZO	schvaluje	zadat	stavbu	autobusové	zastávky	u	Konzumu	stavební	firmě	p.	Ing.	Kubelky		
	 bez	výběrového	řízení.
Odůvodnění:	Firma	p.	Ing.	Kubelky	použije	materiál	na	stavbu	ze	současných	zásob	obce	a	bude	
za	stavbu	hodinovou	sazbou	účtovat	pouze	skutečně	odvedené	práce	a	bude	účtovat	pouze	mate-
riál,	který	není	k	dispozici	zásobách	obce.	Firma	p.	Ing.	Kubelky	je	místní,	zaměstnává	občany	
obce	a	prokázala	svou	cenovou	politiku	jako	vítěz	výběrového	řízení	na	stavbu	chodníku	u	silnice	
1/43.
8.		 ZO	schvaluje	prodej	zasíťovaných	p.p.č.740/1,	740/2	a	740/6	v	katastrálním	území	Horní	
Heřmanice	v	Čechách	za	cenu	60,-Kč/m².
9.		 ZO	schvaluje	úpravu	ceníku	půjčovného	nářadí	a	strojů	v	bodě	č.4.

Ve dnech 17. a 18. září 2015 jsme se jako Mikroregion-
zúčastnili výjezdního pracovního semináře pořádané-
ho Svazkem obcí Za Letištěm se sídlem v Ostřešanech  
v rámci projektu Regionální škola obnovy a rozvoje ven-
kova. Cílem tohoto semináře byla návštěva projektů rea-
lizovaných v severních Čechách - na území MAS Český 
sever (dříve MAS Šluknovsko) za podpory dotačních pro-
středků z nejrůznějších dotačních programů. 
První den semináře, ve čtvrtek 17. 9. 2015, jsme na 
Šluknovsku nejprve navštívili jednu ze tří rozhleden v tzv. 
Tolštejnském panství s názvem Vlčí hora. Tato rozhledna, 
podpořená z PRV LEADER, se vypíná na zalesněné čedi-
čové kupě, ležící asi 4 km severozápadně od městečka 
Krásná Lípa. Z její kryté vyhlídkové plošiny se nám ote-
vřel rozhled do dalekého okolí na hřeben Lužických hor  

s vrcholky Luže, Jedlové a Sudence, na Českosaské Švýcar-
sko s Růžovkou horou, děčínským Sněžníkem a stolovými 
horami v Německu. Východně lze dohlédnout dokonce až 
ke vzdáleným hřebenům Ještědu, Jizerských hor a Krko-

Návštěva Českého švýcarska
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noš.Po návratu z rozhledny nás čekal poutavý výklad maji-
tele společnosti NOBILIS TILIA, jehož podniková prodejna 
se nachází pod Vlčí horou. Tato společnost je mj. i výrob-
cem regionálního produktu Českosaského Švýcarska, a to 
české přírodní aromaterapeutické kosmetiky.
Druhou a v tento den poslední zastávkou bylo malebné 
městečko Krásná Lípa. Toto město leží na rozhraní Lužic-
kých hor a Českého Švýcarska a je sídlem správy stejno-
jmenného národního parku. Místostarostou nám byly 
představeny projekty, jež město v minulosti uskutečni-
lo, jako např. revitalizaci náměstí, záchranu opuštěných 
textilních fabrik, Společenský dům Továrna, revitalizaci 
rybníka Cimrák (stezka pro brusle a kola) a sportovního 
areálu. Navštívili jsme i Komunitní centrum, které reali-
zuje práci s romskou komunitou či vzdělávací programy. 
Zajímavá byla rovněž prohlídka Domu Českého Švýcar-
ska, kde jsme mj. zhlédli i interaktivní expozici k tomuto 
národnímu parku, či návštěva Křinického pivovaru, kde 
jsme měli možnost ochutnat jejich regionální produkty. 
Do druhého dne semináře jsme přenocovali v penzionu 
Lípa. Tento penzion je součástí dalšího podpořeného 
projektu s názvem Lípa resort, který se stal v roce 2013 
dokonce stavbou roku. Výše uvedené projekty v městě 
Krásná Lípa byly realizovány za finanční podpory dotač-
ních programů, jako je ROP, SFŽP či LEADER.
Druhý den semináře, v pátek 18. 9. 2015, jsme započa-
li vskutku královsky. V Rumburku jsme navštívili jednak 
klášterní kostel sv. Vavřince, ale také ibarokní skvost sever-
ních Čech - Loretánskou kapli, kde jsme zhlédli expozici 
církevního umění Via Sacra, podpořenou z programu LEA-
DER. Loretánská kaple v Rumburku je kopií Svaté chýše  
v Loretu u Ancony v Itálii. 
Dalšími zajímavými pátečními zastávkami byly dvě 
obce. Nejprve obec Horní Podluží, kde jsme za dopro-
vodu pana starosty navštívili jednak sjezdovku, ale také  
i komunitní centrum, vše podpořené z programu LEA-
DER, a následně obec Jiřetín pod Jedlovou. Tato obec je 
prohlášena za městskou památkovou zónu, jejímž cen-

trem je revitalizované náměstí, podpořené z programu 
ROP.Navštívili jsme zde i velmi pěkný sportovní areál, kte-
rý se nachází ve východní části obce v bezprostřední blíz-
kosti lesa. Její velkou zajímavostí je rovněž Křížová hora – 
poutní místo s křížovou cestou s 11 zděnými rokokovými 
kapličkami s reliéfními výjevy, s kaplí Povýšení sv. Kříže  
a s kaplí Božího hrobu. Toto poutní místo se objevuje ve 
filmovém zpracování máchovského eposu Máj. 

V závěru našeho dvoudenního putování po Šluknovském 
výběžku jsme zastavili ve městě Varnsdorf. Zde jsme 
nejprve navštívili centrálu a kancelář našeho hostitele 
-MAS Český sever a následně Pivovar Kocour. Pivovar 
Kocour, který je dnes rovněž výrobcem regionálních pro-
duktů, začal vařit pivo na konci roku 2007. Do dnešního 
dne uvařil již více jak 30 druhů piv různých stylů. Sou-
částí pivovaru je také restaurace, kde jsme poobědvali  
a ochutnali několik jejich výrobků. I tento pivovar byl 
podpořen z programu PRV, za jehož pomoci došlo  
k rekonstrukci ubytovacího a stravovacího zařízení.
Na závěr je třeba poděkovat organizátorům tohoto 
výjezdního semináře. Pro všechny zúčastněné byl jistě 
nejen dostatečným námětem k čerpání dotačních pro-
středků, ať již z národních či evropských fondů, ale i pod-
nětem k realizaci velmi zajímavých projektů, jež lze za 
pomoci takové podpory uskutečnit.

Lenka Bártlová, manažerka Mikroregionu Severo-Lanškrounsko
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USNESENÍ ZASTUPITELSTVA OBCE 4/2014 z 24. 9. 2015

1.		 ZO	Horní	Heřmanice	schvaluje	stanovy	svazku	obcí	Mikroregion	Severo-Lanškrounsko.
2.		 ZO	pověřuje	starostu	obce	zastupování	obce	Horní	Heřmanice	ve	svazku	obcí	Mikroregion		
	 Severo-Lanškrounsko.
3.		 ZO	schvaluje	zveřejnit	záměr	prodeje	p.p.č.	79/3,	79/9,	79/10	zájemci	z	Horních	Heřmanic.
4.		 ZO	neschvaluje	zveřejnit	záměr	prodeje	p.p.č.	79/3,	79/4,	79/5,	79/9,	79/10,	79/12,	79/14	
	 na	základě	žádosti	zájemců	z	Červené	vody,	kteří	od	záměru	odstoupili.
5.		 ZO	schvaluje	zveřejnit	záměr	prodeje	části	p.p.č.1484/2	v	k.ú.Horní	Heřmanice.
6.		 ZO	je	seznámeno	a	schvaluje	rozpočtové	opatření	obce	:
	 	 č.15/2015	doúčtování	dotace	na	VPP.
	 	 č.16/2015	oprava	účtování	nástroje	u	financování	VPP.
	 	 č.17/2015	nákup	příslušenství	a	pojištění	traktoru,	výroba	čekáren
	 	 č.18/2015	pronájem	TOI	TOI,	zaměření	parcel,	právní	služby
	 	 č.19/2015	příjem	z	prodeje	pozemků,	oprava	veřejného	osvětlení	na	Rýdrovicích
	 	 č.20/2015	dar	f.SITEL,	přeúčtování	rozvozu	obědů
7.		 ZO	schvaluje	podat	odboru	rozvoje,	fondů	EU,	cestovního	ruchu	a	sportu,	oddělení	územní- 
	 ho	 plánování	 Krajského	 úřadu	 Pardubického	 kraje,	 podnět	 na	 aktualizaci	 Zásad	 územní- 
	 ho	rozvoje	Pardubického	kraje	–	úpravu	koridoru	přeložky	silnice	I/43,	z	důvodu	současné-	
	 ho	nevhodného	řešení	této	přeložky	v	katastrálních	územích	obce	Horní	Heřmanice	a	dopo-	
	 ručuje	vycházet	ze	Studie	I/43	Lanškroun	–	Dolní	Lipka,	zpracované	firmou	Transconsult		
	 s.r.o.,	varianta	červená	trasa	s	odklonem	této	trasy	mezi	kótami	10000	až	12000	co	nejjižněji	
	 od	zastavěného	území	obce.
8.		 ZO	pověřuje	starostu	zajistit	ve	lhůtě	dvou	měsíců	od	veřejného	zasedání	návrh	smlouvy	o		
	 provozování	vodovodů	a	kanalizací	v	pro	veřejnou	potřebu	v	obci	Horní	Heřmanice	s	mož-	
	 ným	budoucím	provozovatelem	paní	Ing.	Chládkovou.
9.		 ZO	schvaluje	s	platností	od	1.	10.	2015	úpravu	smlouvy	s	nájemcem	ordinace	praktického		
	 lékaře	MUDr.	Lužným	a	schvaluje	úhradu	nákladů	za	topení,	elektřinu,	vodu	a	úklid	této		
	 ordinace.	MUDr.	Lužný	bude	od	1.	10.	2015	platit	řádné	smluvní	nájemné.
10.		ZO	schvaluje	podání	žádosti	do	„Programu	obnovy	venkova	Pardubického	kraje“	o	dotaci	na	 
	 výstavbu	sociálního	zařízení	a	klubovny	na	místním	hřišti.
11.		ZO	bere	na	vědomí	seznámení	s	výsledkem	dílčího	přezkumu	hospodaření	provedeným	dne	 
	 23.	9.	2015	Finančním	odborem	K.Ú.P.K.

JiřiNy kam se podíváš
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pomNíky a památNíky

Úvodem . . .
V letošním roce, v roce 2015, slavila Česká republika dvě 
významnější výročí. Jedno se šťastným  a druhé se smut-
ným. 8. května jsme slavili 70 let od konce II. světové vál-
ky a 6. července bylo 600 let od upálení Mistra Jana Husa. 
Po celé České republice je spousta pomníků a památníků 
z II. světové války. Na Staroměstském náměstí v Praze má 
svůj památníkJan Hus.

Památník/pomník . . . 
V muzeologii je označeno termínem”památník”architekt
onické monumentální dílo se sochařskou výzdobou, kte-
ré je vytvořené záměrně na památku významné osob-
nosti nebo události. Pomník má podobnou funkci, má 
ale menší rozměry.

Pomníky v Heřmanicích . . . 
Dolní Heřmanice
V okolí Heřmanic je spousta křížků a pomníků s církevní 
tématikou. V Dolních Heřmanicích byl v roce 1927 posta-
ven u „staré školy” pomník padlým v I. světové válce.
Marně čekaly některé matky, ženy na svoje syny, manžely, 
sourozence. Z Dolních Heřmanic padlo v první světové vál-
ce na bojištích v Rusku, Albánii, Itálii a Rumunsku 26 mužů. 
Deset mužů podlehlo válečným útrapám po návratu domů. 

Z knihy 700 let obcí Horní Heřmanice, Dolní Heřmanice, 
Rýdrovice (str. 46 – 47) 

Horní Heřmanice
V Heřmánku č. 3 z roku2007 napsal pan Rudolf Filip 
článek s názvem: Splatíme dluh předešlých generací?  
V článku popisuje, že se z I. světové války nevrátilo z Hor-
ních Heřmanic 38 občanů a bylo by dobré uctít jejich 
památku postavením pomníku nebo alespoň pořídit 
desku se jmény padlých.
Po letech mlčení o tom zastupitelstvo obce začalo opět 
uvažovat. 
Jména obětí v I. světové válce z Horních Heřmanic
 
Mareš Jan č.p. 54
Šula Antonín  24
Nožka Jan 14
Skalický Emil 70
Boháč Ferdinand 114
Beran Rudolf 137
Mareš Josef 52
Beran František 138
Bittner František 138
Mareš Antonín 48
Havlena Jan 44
Kuběnka Mauric 16
Šembera František 109
Mach Josef
Mach Vincenc
Apl Severin
Pavlas Eduard 113
Bílý Josef 2
Kubeš Josef 27

Odešli zdraví, plni života a místo nich přišli jen stručné líst-
ky vojenských úřadů, oznamující jejich smrt. Přes 30 rodin  
v Horních Heřmanicích oplakávalo syny, bratry a otce, oběti 
světové války, mnohé i dva své příslušníky. Peregrin Šembe-
ra čp. 106 všechny své 3 syny. Velký počet byl v boji padlých 
našich občanů, daleko větší však byl počet těch, kteří ve svě-
tové válce sice neztratili svých životů, ale ztratili své zdra-
ví a můžeme bez nadsázky říci, že ani jeden z vojínů naší 
obce, který byl na frontě, nepřišel domů se zdravím nepo-
rušeným. Někteří byli raněni, jiní postiženi různými nemoci, 
revmatismem, malárií atd. Z dějin víme, že v nejtrudnějších 
dobách naši předkové těšili se legendou, že až bude našemu 
národu nejhůře, že z hory Blaníku vyřídí se blaničtí rytíři se 
svatým Václavem v čele a navrátí národu českému bývalou 
svobodu. Ve válce světové zřídili se noví blaničtí rytíři, naši 
legionáři, organizováni velkým osvoboditelem, preziden-
tem T. G. Masarykem. Dne 21. prosince 1918 vítala Praha  
a s ní celý osvobozený národ legionářů tvůrce naší svobody 
T. G. Masaryka. S ním vrátili se první naši legionáři, čeští to 
vojáci, kteří byvše od nepřítele zajati, zorganizovali za hra-
nicemi nové české vojsko, které bojovalo proti Rakousku - 
Uhersku za naši svobodu. Po nich během roku 1919, 1920 

Pomník padlým v 1. sv. válce v Dolních Heřmanicích

Šítek František 122
Šembera Josef 42
Švestka Josef 52
Mareš Peregrin 72
Mareš František 84
Švestka Josef 86
Šembera Bohumil 106
Pecháček Josef 133
Dušek Vincenc 149
Kulhánek Antonín 86
Dařílek Vincenc 6
Vacek Bohumil 41
Bartoň Josef 45
Mach Edmund 53
Mareš Vincenc 84
Šembera Jaroslav 106
Dušek František 149
Krátký Jan 18
Krátký Stanislav 18
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až 1921 vraceli se další. S vracejícími se legionáři přišli též 
naši rodáci.

Z knihy Pomníky 1. a 2. světové války a odboj v regionu 
Lanškrounska (str. 25 – 28) – Jan Ježek
 
Rýdrovice
Jako všude jinde i ve zdejší klidné tiché dědince rozrušeno 
bylo občanstvo zprávou o atentátu na následníka trůnu 
rakouského Ferdinanda d´Este. Veškeré mínění bylo, že 
vražda tato bude mít vzápětí horší následky. Hned po měsíci 
byla vyhlášená válka Srbska a za krátkou dobu stála téměř 
celá Evropa v plamenech válečných. 
Dle odhadů obecenstva nebude válka trvat dlouho násled-
kem techniky ve vojenství. Ovšem doba pokračovala a 
vyhlídek na ukončení války nebylo. Následovaly další odvo-
dy, při nichž byli odvedeni 
i méně schopní, takže za války ze zdejší obce – 165 obyvatel 
– bylo mobilizováno celkem 33 mužů.
Jména obětí v I. světové válce z Rýdrovic
Mach Josef č.p 28 r. 1915
Bergel Leopold 8 1915
Švéda Josef  1916
Šítek Jan  1918
… dosud nezvěstný je Jurenka František 
Z knihy Pomníky 1. a 2. světové války a odboj v regionu 
Lanškrounska(str. 34 – 35) – Jan Ježek

Zajímavost o zakladateli Rýdrovic . . . 
Na lanškrounském panství působili tři muži se jménem 
Rieder. Nebyli příbuzní a do Lanškrouna přišli završit 
svou kariéru, i když se v něm žádný z nich nenarodil.  
V Lanškrouně byl od r. 1721 Johann Georg Rieder, asi od  
r. 1780 Franz Johan Riedera od r. 1803 Anton Rieder. 
Všichni byli pravděpodobně věrní jedinému zaměstna-
vateli a to knížatům z Liechsteinumu. 
Nás bude zajímat druhý zmiňovaný, a to Franz Johann 
Rieder (1750 - 1800). Nejprve působil ve službě v Morav-
ské Třebové,a poté byl jmenován vrchním na panství  
v Rudě nad Moravou. Nakonec byl přesunut do Lanškrou-
na. Před příchodem Franze Johana měl Lanškroun 448 
obytných domů (větší než Pardubice, 337 domů). Franz 
Johann Rieder založil za svého působení na Lanškroun-
sku několik nových vesnic. Všechny v r. 1790. Koburk 
(název po rakouském polním maršálovi BedřichoviJosi-
ášovi, vévodovi Sasko-Kobursko-Saalfeldském), Laudon 
(názevpo rakouském vojevůdci Ernstu Gideonovi Laudo-
novi) a Nepomuky (název po českém světci Janu Nepo-
muckém) dostaly „slavná“ jména. Pláňava dostala jméno 
praktické, odvozené od stavu krajiny. Rýdrovice (Rieder-
sdorf ) byly založené na oddělených pustých pozemcích 
náležejících k dědičné rychtě v Horních Heřmanicích  
a byly pojmenovány po správci panství. Nikdy to neby-

la velká vesnice (v r. 1834 zde žilo 234 obyvatel), i když 
měli jednotřídní školu, kde se vyučovali německým jazy-
kem. V průběhu 19. století však byla obec považována za 
národně smíšenou.
Všichni tři správci Riederové v Lanškrouně zemřeli. Ozna-
čený hrob existuje jenom jeden u kostela sv. Anny v Lan-
škrouně. Podle náhrobku je zde pochován Anton Rie-
der se synem. Na začátku nápisu však stojí jméno Franz 
Johann Riedera jeho datum úmrtí 17. února 1814. V ten 
den však nezemřel žádný Franz Rieder, ale Anna Riede-
rová. Jiný náhrobek s tímto jménem v Lanškrouně není. 
Náhrobek byl používán několikrát a nápisy byly přese-
kávány podle potřeby. Dnes už se těžko dozvíme, kdo je  
v hrobě skutečně pohřbený . . .

Z knihy Tajemství správce Riedera – Marie Macková

MORGONDA/6. 10. 1917
Vše vůkol zmlklo, jen hvězdičky
svítí je půlnoc . . ., na věži odbylo
dvanáct. Jsem opět ve službě, na
stráži stojím. Ty sladce dřímáš, o
mně snad sníš. Měsíček vyšel,
hledím mu v tvář. Tobě drahoušku
i dětem posílám pozdrav. Na zašlé
časy vzpomínám, jak krásný to byl
život, však dnes v kraji tak dále –
kém přemýšlím, jak neuměli jsme
jej užít. Snad Bůh dá ještě dočkat
se chvíle, budeme opět žít, šťastně
a mile. Ještě jedno políbení všem a
na srdce přivinutí posílám Vám.

              Rudolf s Bohem

Zápis pana Rudolfa Filipa, který prožil celé čtyři roky na 
různých frontách, nejdéle v Rumunsku.

Náhrobek rodiny Riederových u kostela sv. Anny v Lanškrouně
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Výzva pro občany . . .
V Heřmanicích a okolí není jediný člověk, který zažil 
utrpení I. světové války a byl stále mezi námi. Naštěstí 
máme kronikáře, kteří tuto smutnou událost zazname-
nali do svých zápisů. 28. října to bude 97 let od konce 
I. světové války. Bylo by dobré, kdybychom se zamys-
leli, jestli není vhodné po tolika letech uctít památku 
padlých. Je nyní na vás abyste se vyjádřili, jak by měl 
pomník vypadat a na jakém důstojném místě by měl 
být postaven. Můžete přijít buď přímo na obecní úřad 
nebo posílat své nápady na email: 
starosta@hornihermanice.cz 
hermanek@hornihermanice.cz 

David Šilar 

SPOLEČENSKÉ OKÉNKO
aneb jak jde život
v Horních Heřmanicích v Čechách

Vážení spoluobčané, milí jubilanti. Vám všem, kteří budete osla-
vovat ve IV. čtvrtletí roku 2015 výročí svého narození či jiné význam-
né výročí, přejeme pevné zdraví a hodně spokojenosti do dalších let.
Stejně srdečně si dovolujeme popřát těm našim spoluobčanům, 
kteří si nepřejí uvádět životní výročí v HEŘMÁNKU.

Životní jubileum budou oslavovat

jen 
Chldkov Jana Horní Heřmanice 170 50   
Kubelka Ji Horní Heřmanice 107 60
Kristek Ji Horní Heřmanice 129 70
Mareov Marie Rýdrovice 1 95

listopad
Bene Jaroslav Horní Heřmanice 5 55 
Kubec Ladislav Dolní Heřmanice 19 60 
Filip Miroslav       Horní Heřmanice 165 70
Mare Antonn       Rýdrovice 25 91
tkov Anna Dolní Heřmanice 90 93  
prosinec
Veliov Magdalena Horní Heřmanice 112 50
Baek Zdenk Dolní Heřmanice 131 55
Horkov Jana Horní Heřmanice 27 65
Pavlasov Kvtoslava Horní Heřmanice 22 65
Bene Pavel Horní Heřmanice 105 75

Zveme všechny zájemce zajímající 
se o právní problematiku v neziskových 
organizacích na další nabídku semináře.

Pozvánka na seminář
MAS ORLICKO, z.s. pomáhá neziskovým 
organizacím
aneb
Postavení NNO v právních vztazích 
souvisejících s jejich činností

ve dnech: 13. října 2015 v 16 hodin v Červené Vodě
Program semináře:
Právní úvod do oblastí, které NNO nejčastěji řeší v běžných 
vztazích s okolními subjekty.
Zaměříme se na praktické informace pro zástupce a členy NNO. 
Konkrétně otevřeme problematiku kupních smluv, dohod, 
nájemních vztahů a případných reklamací. V průběhu seminá-
ře probereme i náležitosti potřebné pro pořadatele akcí pro 
veřejnost a zmíníme i problematiku postavení NNO při žádos-
tech o dotace.
Přednášející: Mgr. Miroslava Bednářová
Účastnický poplatek: 100 Kč (pro přihlášené účastníky), 150 
Kč (pro nepřihlášené).
Poplatek je splatný v hotovosti na místě. K účasti na semináři 
se registrujte na telefonním čísle: 734 313 330

Setkání starostů u kulatého stolu
Uspořádáním druhého kulatého stolu vyvrcholí aktivity pro-
jektu „MAS jako nástroj spolupráce obcí pro efektivní chod 
úřadů“.
Setkání starostů se uskuteční 22. září v Českých Libchavách a 
24. září v Letohradě. V rámci programu budou prezentovány 
aktivity tohoto projektu, jehož nositelem je Sdružení místních 
samospráv ČR.
Při této příležitosti seznámíme i s aktuálním vývojem programo-
vého období 2014 – 2020, přípravou strategie i dalšími novinka-
mi v MAS ORLICKO z.s.

Vzdělanost i přístup k dotacím pro školy 
podpoří projekty MAP
Na podzim letošního roku proběhne příprava žádosti na reali-
zaci Místních akčních plánů vzdělávání napříč celým územím 
MAS. S projektem budou školy a jejich zřizovatelé podrobně 
seznámeni během podzimu tohoto roku, samotná realizace 
začne v roce 2016. Cílem projektu je podpora škol ve vzdělá-
vání, ale i zajištění efektivity čerpání dotací. MAS ORLICKO si 
klade za cíl realizaci projektu efektivně propojit s následnou 
technickou pomocí školám při čerpání dotací v rámci šablon  
z OP VVV, který by měly být vyhlašovány od roku 2016.

Poděkování
Jménem spolku MAS ORLICKO, z.s. bychom chtěli touto cestou 
poděkovat všem městům, městysům a obcím v naší územní 
působnosti za projev podpory a kladného vyřízení žádosti  
o poskytnutí příspěvku na pokrytí nákladů spojených s hlavní 
činností našeho spolku.

Manažerka Ing. Ivana Vanická 
a kolektiv spolupracovníků MAS ORLICKO, z.s.

aktUáLNě Z mas orLicko, Z.s.

ZE ŽIVOTA OBCE A SPOLKŮ
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ale zachovalé a nepoškozené knihy. Po domluvě s dět-
ským oddělením uvítají leporela, dívčí romány, pohádky, 
komiksy, detektivky, sci-fi, historické příběhy pro mládež, 
encyklopedie. Více informací o sbírce na stránkách RC 
v Lanškrouně www.rclanskroun.cz/sbirka-knih/. Knihy 
můžete předat v průběhu září a října do naší MŠ, poté 
budou předány do Rodinného centra. Děkujeme.

Cacková Marcela

soUstředěNí kroUžkU fLétNiČka
proběhlo ve dnech 18. - 20. září v Lanškrouně. V pátek si 
děvčata užívala bazén v Lanškrouně při ZŠ Dobrovské-
ho a večer si dopřávaly masáže - míčkování. Druhý den 
byl ve znamení sportu. Cvičení na bosu, poté na tram-
polínách. Oběd nás čekal v restauraci U Hurta v přírodní 
rezervaci Lanškrounské rybníky. Cestou tam i zpět si děv-
čata užívala dětské hřiště na Střelnici. Oběd byl chutný, 
svítilo sluníčko, bylo teplo a tak jsme si ho vychutnávali 
na terase restaurace. Poté jsme se vydali hledat poklad, 
ale cestou jsme museli plnit úkoly. Poklad byl u Sluneč-

ního rybníka. Zde jsme si odpočinuli a pak jsme se vydali 
na rozhlednu Hláska a sešli po sjezdovce dolů. Po další 
hrázi jsme se vydali na pozorovatelnu u Dlouhého rybní-
ka a pak rovnou na koupaliště, kde čekal další kolotoč. Na 
rybníce, či u břehu byli labutě a kačeny, bylo co pozoro-
vat. Do rodinného centra jsme se blížili k večeru, příjem-
ně unaveni. Po večeři přišel čas na flétničky. V neděli jsme 
si  zopakovali co jsme se naučili nového na flétnu a přišel 
čas na kreativitu, než přijeli rodiče. 

Marcela Cacková

ZPRÁVY ZE ŠKOLKY A ŠKOLNÍCH ŠKAMEN

mUZicírováNí ve škoLce
Dne 7. září za námi opět přijela paní Michaela Košťálo-
vá. Děti ji s radostí vítaly. Tentokrát přijela s „celou kape-
lou”. Děti poznávaly hudební nástroje podle zvuku, poté 
napodobovaly hru na nástroj a nakonec jsme si ho uká-

zali na obrázku. Děti si procvičovaly fonematický sluch, 
prováděly dechová cvičení, rozvíjely své hudební doved-
nosti. Společně jsme zpívali i tancovali. Děti si program 
užily a hurá ven.

Marcela Cacková

„starší” Na výpravě

Děti z III. a II. ročníku se vydali do lesa. Po pozorování 
hospodářských zvířat se kluci vydali na lov „dinosaurů”  
a děvčata se pustila do stavění domečků. Naši nejmladší 
si užívali sluníčko na školní zahradě. Snažíme se využít 
krásné počasí ...

Cacková Marcela

UděLeJ radost - darUJ kNížkU 
dětem v NemocNici

Naše MŠ a ZŠ se zapojila do projektu Udělej radost. Chce-
te-li také udělat radost dětem, které jsou odkázány na 
pobyt v nemocnici, můžete přinést jak nové či použité, 
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UkoNČeNí seZóNy . . .

V sobotu 19. září za krásného slunečného počasí heř-
manští hasiči v poledne nakládali mašinu a ostatní věci 
potřebné na hasičský útok a chystali se na soutěž do 
Orlického Podhůří. Nemocní, ospalí, opět v nekomplet-
ní sestavě, ale posíleni o Radima Světlíka ze Štítů, jsme 
se chystali podat co nejlepší výkon. Nejprve jsme se jako 
družstvo zúčastnili štafety. Ta se skládala z tahání pneu-
matiky provazem, přenesení 40 kg kbelíku, jízdy na traka-
ři a zapojování proudnic do hydrantu. Poslední účastník 
poté musel běžet sprint přes celou trať a na konci vypít 
pivo, nejlépe na EX. Jelikož nejsme žádní „vejpitkové“ 
tak jsme si pivo na konci tratě vychutnávali, a tak jsme 
ztratili cenné vteřiny. Další disciplínou byl požární útok 
s neupravenou stříkačkou PS 12. Jelikož máme jen upra-
venou stříkačku PS 12, tak jsme na soutěž přijeli s PS 8 
(s „kopřivákem“). Mašina nevypadá na pohled bůhvíjak, 
před samotnou soutěží někdy slyšíme i posměchy, ale 
pak jim většinou vytřeme zrak. A to se stalo i nyní! Na 
trati s překážkami jsme se umístili na 1. místě s časem 46 
sekund. Bohužel pro nás se časy z obou disciplín sčítaly  
a my jsme skončili na nelichotivém předposledním místě 
z celkového počtu 8 družstev. Další perličkou na hasičské 
soutěži byla soutěž ŽELEZNÝ HASIČ. Z našeho týmu jsem 
se nechal ukecat já. Soutěž spočívala ve stejných disci-
plínách jako štafeta na začátku soutěže (kromě trakaře). 
Rozhodně jsem neudělal ostudu a z 10 soutěžících, kteří 
jsou větší „pijani“ než já, jsem skončil na 5. místě. Jen pár 
sekund mi chybělo, abych byl na „bedně“. Touhle soutěží 
jsme nejspíše zakončili naši hasičskou sezónu. V prosinci 
na výroční schůzi shrneme letošní rok, přes zimu nabere-
me síly, vyladíme techniku a v roce 2016 s novým elánem 
a možná i novými členy budeme opět objíždět sousední 
i vzdálené hasičské soutěže a reprezentovat naši obec.

Více informací a fotek na webu www.hasicihh.cz nebo na 
Facebooku SDH Horní Heřmanice.

Za SDH David Šilar

ZE ŽIVOTA OBCE A SPOLKŮ

Úspěchy a NeÚspěchy 
heřmaNských hasiČŮ

Po vydařené domácí soutěži, která se konala na začátku 
června společně s dětským dnem, jsme se chystali na 
další soutěže v okolí. Na soutěže jsme jeli s odhodláním 
umístit se co nejlépe a to se nám zpočátku i dařilo.
V obvyklém složení: Martin Beran – strojník, Antonín Šigut 
– savice, Jan Verner – koš, David Šilar – béčka, Libor Kobza 
– rozdělovač, Michal Beran – levý proud a Jiří Šilar – pravý 
proud, jsme se snažili objet co nejvíce soutěží v okolí. 

Jedině na „bedně“ . . .
V sobotu 20. 6. jsme se téměř v plném složení zúčastnili 
soutěže v Jedlí. V silné konkurenci 14 družstev jsme obsa-
dili 3. místo s časem 20:33. Den poté jsme jeli na soutěž 
do Písařova. Soutěž byla dvoukolová (s překážkami a kla-
sicky) a soutěžilo se na 3B. Z celkového počtu 13 družs-
tev jsme obsadili 2. místo s časem 23:96. A do třetice 
na „bedně“. Týden na to, jsme se 28. 6. zúčastnili soutěže  
v Horních Studénkách, opět na 3B. Jelikož se soutěž konala 
v neděli, naše družstvo nebylo úplně ve „své kůži“. Všech-
no ale klaplo tak jak má a vybojovali jsme opět krásné  
2. místo s časem 23:61 z celkového počtu 11 družstev. 

Pohárové vystřízlivění . . . 
Po úspěších z počátku hasičské sezony přišla krize. V nedě-
li 5. 7. jsme se zúčastnili hasičské soutěže ve Zborově. Chy-
běli nám ale dva klíčoví členové týmu – rozdělovač a pravý 
proud. Soutěž byla jednokolová a byla přes překážky. Náš 
výkon si určitě za rámeček nedáme. Dva členové se při 
požárním útoku srazili a tím jsme pobavili diváky i ostatní 
hasičské týmy. I přes tu bídu jsme skončili na 5. místě z cel-
kového počtu 9 družstev. V období letních veder a sucha 
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jsme se žádné další soutěže nezúčastnili. 
Během prázdnin jsme ale nelenili a pořídili jsme si nové 
dresy a tepláky na požární soutěže, abychom lépe repre-
zentovali SDH Horní Heřmanice. Tímto bychom chtěli 
poděkovat OBCI HORNÍ HEŘMANICE a panu VÍTĚZSLA-
VU MATĚJOVI – AUTOSERVIS VÝPRACHTICE, že nám 
poskytli finanční příspěvky na nákup nových úborů.

Bez dalších dvou klíčových členů týmu jsme jeli 29. 8. 
na soutěž na Březnou. Soutěž byla dvoukolová (s pře-
kážkami a klasicky). Mezi překážky patřilo prolezení 
pneumatikou, oknem a rourou. Se staro-novým čle-
nem týmu Romanem Mizerákem a vypůjčeným členem  
z SDH Březná jsme absolvovali soutěž. Po prvním kole to 
vypadalo na celkem dobré umístění, časy byly vyrovnané  
a vše se rozhodovalo ve druhém kole. Nervy pracovaly  
. . . „Družstvo připravte se ke startu pozor, teď . . .“ Šli jsme si 
pro dobré umístění, oba „proudy“ byly u terčů a čekalo 
se na vodu. Jenže já jsem dělal rozdělovač poprvé a když 
jsem s ním bouchnul o zem, tak se nešťastně zavřel pra-
vý proud. Než jsem to zjistil, ztratili jsme cenné vteřiny  
a nakonec skončili předposlední. Chybami se člověk učí.

Konec dobrý, všechno dobré . . . 
Opět bez dvou členů, ale obohaceny o zkušenosti z minu-
lé soutěže, jsme jeli 5. 9. tradičně na jednu z posledních 
soutěží do Heroltic. Tentokrát s námi soutěžil Jan Faltus a 
vypůjčený člen z SDH Heroltice Jaroslav Knápek. Soutěž 
byla opět dvoukolová s překážkami. Nejprve útok s nepři-
pravenou základnou (hadice v kotoučích) a poté klasický 
útok, ale s překážkami. Po prvním kole bylo nekompromis-
ně první družstvo z Bušína, které mělo náskok na druhého 
6 sekund, my jsme byli třetí se ztrátou 7 sekund. Ostatní 

výsledky byly velmi vyrovnané a rozhodo-
valy setiny. Dosažené časy se sčítaly a dru-
hé kolo bývá nepředvídatelné. Ve druhém 
kole Bušín neprovedl úplně ideální útok a 
někteří naši konkurenti také zaváhali. Šlo 
se na věc . . .Tentokrát jsme provedli téměř 
bezchybný výkon, i já se ponaučil z minu-
lé soutěže a vše podtrhl Jan Faltus svou 
„šipkou“ do okna (překážka). Čas Bušína 
jsme stáhli na pouhou 1 sekundu a nako-
nec skončili na krásném 2. místě. Konečně 
jsme mohli pokřtít nové dresy 
 
Více informací a fotek na webu www.hasi-
cihh.cz nebo na Facebooku SDH Horní 
Heřmanice.

Za SDH David Šilar
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